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کــوتـاه

مقوله ازدواج، در کشور ما از یک امر اجتماعی و فرهنگ، به 
مقوله ای اقتصادی تبدیل شده که بزرگ ترین موانع را بر سر 
راه جوانان ایجاد کرده است. اینکه شرایط اقتصادی مردم در 
چه شرایطی باشد، تاثیر مستقیم بر افزایش یا کاهش ازدواج 
می گذارد و به همین دلیل است که مجلس شورای اسلامی، 
راهکار به ثمر رسیدن »طرح جوانی جمعیت« را در مشوق های 
مالی ازدواج و فرزندآوری می داند، درحالی که این مشوق های 
شاید برای چند روز در ذهن مردم باقی بماند، اما با افزایش 
تورم خیلی زود بی اثر می شوند. مثلا وام ازدواج در شرایطی 
برای زوجین به 300 میلیون تومان رسیده که این مبلغ برای 
پول رهن یک خانه 40 متری در جنوب تهران کفایت می کند یا 
می توان با آن وسایل اولیه برای زندگی خرید. وقتی این وام به 
انتها می رسد، جوانان برای سال ها به دولت مغروض می شوند 
و باید دهمین سالگرد ازدواج شان را همراه با شادی تسهیلات 
ناچیزی که یک دهه پیش گرفته اند، جشن بگیرند. در این 
میان، آنها مجبور به پرداخت جریمه دیرکرد نیز هستند که این 
خود هزینه مضاعفی را بر دوش زوجین قرار می دهد. در این 
شرایط دولت به جای ورود به موضوع وام ازدواج بهتر بود در این 
رابطه کنار می ایستاد، چون در این زمان جوانان انتظار دارند 
که هزینه های ازدواج توسط دولت تامین شود، در حالی که 
امروز با 300 میلیون تومان، نمی توان در تهران یک خانه 40 
متری اجاره کرد، حالا هزینه های بچه دار شدن و... بماند و در 
این شرایط تامین هزینه های زندگی کار بسیار سخت یا حتی 
ناممکن است. وقتی هزینه و درآمد جوانان با هم همخوانی 
ندارد.  به طور کلی باید در نظر داشته باشید هر قدر مبلغ 
تسهیلات ازدواج کم است، اما بسیاری از افراد در بازپرداخت 
اقساط آن نیز با مشکل مواجه هستند، به گونه ای که در 
بسیاری از مواقع زوجین با تاخیرهای طولانی اقساط خود 
را پرداخت می کنند که این خود علاوه بر اینکه مشکلی را در 
سیستم بانکی کشور ایجاد می کند، افراد را مجبور به پرداخت 
جریمه دیرکرد نیز می کند که این خود هزینه مضاعفی را بر 
دوش زوجین قرار می دهد. بدیهی است که در حال حاضر 
میزان درآمد زوجین به اندازه ای نیست که هم برای کرایه خانه 
و هزینه های جاری زندگی صرف کنند و هم بخشی از درآمد 
خود را برای پرداخت اقساط تسهیلات وام ازدواج اختصاص 

دهند که این خود در بلندمدت می تواند مساله ساز شود. 

 وام ازدواج؛ تشویق جوانان 
یا عامل بدهکاری آنها؟  

روی خط آرمان ملی

             88760176                                              
بیمه تامین اجتماعی

مسئولان باید با این مبالغ بالایی که ماهیانه برای حق 
بیمه تامین اجتماعی از اعضای خود دریافت می کنند لااقل 
تمهیداتی برای این بیمه انجام دهند تا در اکثر بیمارستان ها 
این دفترچه را قبول کنند و بتوانند از تمام اقداماتی که در 
بیمارستان ها برای درمان خود نیاز دارند استفاده کنند و 
بتوانند داروهای خود را از داروخانه با دفترچه تامین اجتماعی 
دریافت کنند. ولی در حال حاضر اکثر درمان ها در بیمارستان ها 
آزاد هست و داروها هم به صورت آزاد محاسبه می شود از 

مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند. 
محمدزاده از اصفهان

تهران من
از مسئولان شهرداری درخواست داریم که سایت تهران 
من را بروزرسانی کنند تا مشکلات مردم برای ورود به طرح 
زوج و فرد با مشکل روبه رو نشوند. این سایت در حال حاضر از 

تاریخ1401/2/31 بروزرسانی نشده است. 
عزتی از تهران 

قیمت گوشت
قیمت هر کیلو گوشت قرمز به 170هزار تومان رسیده 
است. مسئولان کمی تامل کنند و ببینند که کارگری که 
حقوق چهارمیلیونی دریافت می کند در ماه چقدر می تواند 
گوشت برای خانواده خود خریداری کند. مشکلات خانواده ها 
از قبیل اجاره خانه، خرج تحصیل فرزندان، خرید برای خانه 
و.... آیا جایی برای خرید گوشت و مرغ می گذارد. کمی به فکر 
کارگران و اقشار ضعیف جامعه باشید. سفره اقشار ضعیف 
جامعه واقعا خالی شده است و زندگی را به سختی پشت سر 

می گذارند. 
یک کارگر از تهران

ترافیک فردیس
با توجه به افزایش جمعیت شهر کرج در بیشتر مناطق 
این شهر هر روز شاهد ترافیک شدید خصوصا هنگام غروب 
هستیم. در محدوده پل فردیس و حصارک شهروندان بیشتر 
وقت خود را در ترافیک سپری می کنند. انتظار می رود مسئول 

راهنمایی و رانندگی در این مناطق معضل را حل کنند. 
صمدی از فردیس

اجاره خانه 
چرا مسئولان هر شهر یک یا دو سه هزار خانه نمی سازند 
که دولت مستقیم اجاره به مردم بدهد در این صورت دیگر 
بنگاه ها دستشان از این گرانی های سرسام آور کوتاه می شود 
و افراد دیگر هم خانه های خود را معقول اجاره می دهند. این 
روز ها قیمت اجاره خانه ها سر به فلک کشیده است و با این 
قیمت ها نمی توانیم خانه ای اجاره کنیم و مشکلات زیادی 

برای مستاجرها ایجاد شده است. 
یک شهروند از تهران 

امیرمحمود حریرچی
جامعه شناس 

یـــادداشـــت

  کدام بار تجربه فیلتر کردن شبکه های 
اجتماعی موثر بوده که نمایندگان از آن به عنوان 
راهکاری برای کنترل فضای مجازی صحبت 
می کنند؛ البته به غیر از اینکه سود هزار میلیاردی 
را نصیب شرکت های فروشنده فیلترشکن 
می کرد. در این میان، نوری با اشاره به اجرای 
طرح صیانت، سرنوشت آن را مبهم و نامعلوم 
دانسته و ابراز امیدواری کرده که »با این مصوبه 
عملا موضوع فیلترینگ تمام ابزار های پرکاربرد 
فضای مجازی مانند واتس اپ، اینستاگرام و 
بقیه موارد قابلیت اجرایی د ارد.«. نوری گفت: 
هیچ راهی برای اصلاح مصوبه مجلس وجود 
ندارد مگر آنکه شورای نگهبان این مصوبه 
را تایید نکند. این گفته ها هر فردی را به یاد 
صحبت های رضا کیانیان می اندازد که گفته بود: 
» اسم محدود کردن فضای مجازی را گذاشته اند 
صیانت.«  تقریبا موضوع حملات سایبری از یک 
سال پیش و با هک پمپ بنزین ها آغاز شد. سپس 
تابلوهای بزرگراه های اصفهان و در آخرین مورد 
آن، سامانه های شهرداری تهران مورد حمله 
سایبری قرار گرفت که هنوز نتوانسته اند بعد از 
گذشت یک ماه، خسارت های آن حمله سایبری 
را به طور کامل برطرف کند و هنوز 21 ایستگاه 
پایش هوای تهران، متعلق به شهرداری تهران 
غیرفعال است. عضو کمیسیون سلامت و محیط 
زیست و خدمات شهری شورای شهر تهران 
تاکید کرده: »تا 48ساعت تمام اختلال های 

سامانه تهران من رفع خواهد شد.« 
 دولت الکترونیک؟ 

حملات سایبری در شرایطی رخ می دهد 

که بسیاری از سامانه های کشور دچار باگ 
هستند و این امر آرزوی دولت برای تحقق رویای 
دولت الکترونیک را دچار مشکل می کند. هنوز 
مشخص نیست که عملکرد پدافند غیر عامل 
در حملات سایبری چیست و چه راهکاری 
برای اختلال در سامانه هایی دارد که زندگی و 
معیشت مردم به امنیت آنها بازمی گردد. مثلا 
در ماجرای هک شدن سامانه »تهران من« 
اطلاعات صدها هزار تهرانی در آن به طور دقیق 
وجود دارد. در این شرایط دولت سال هاست 
قصد اجرای طرح دولت الکترونیک را دارد، 
اما با این وضعیت کسی نمی تواند ادعا کند 
که امنیت شهروند و تحقق این امر، با مشکل 
روبه رو می شود. از سوی دیگر، برآورد خسارت 
شهرداری تهران به دلیل حمله سایبری، 17۵ 
میلیاردتومانی فقط به »تهران من« وارد شد. 
علیرضا عابدی نژاد، عضو هیات مدیره نصر تهران 
گفته است: »مهم ترین مساله در امنیت شبکه 
خصوصا در شبکه های دولتی در ایران این است 
که سامانه ها باید به روزرسانی شده و در آموزش 
نیروی انسانی جدی تر باشیم. این موضوع به 
شهرداری تهران هم محدود نمی شود و سایر 
سازمان ها و دستگاه های اجرایی را دربرمی گیرد. 
طبق یک تحقیق مطالعاتی که توسط یکی 
از مراکز تحقیقاتی معتبر جهانی انجام شده 
۹۵ درصد از نفوذهای موفق در دنیا به دلیل 
خطای عامل انسانی بوده است و پول خرج کردن 
نمی توان سیستم ها را امن کرد.« این کارشناس 
نیز باور دارد که تا زمانی که شهرداری تهران و 
نهادهای دیگر اراده بر شفافیت نداشته باشند، 

میزان آسیب مالی و اطلاعاتی به شهرداری تهران 
از محل حمله سایبری مشخص نخواهد شد، اما 
به نظر می رسد باتوجه به زمان بر شدن و سطح 
این حمله، هک شهرداری تهران در مقایسه با 
سایر حملات سایبری به شبکه های دیگر نهادها 

و دستگاه ها متفاوت بوده است. 
 صیانت از مردم یا فضای مجازی 

اما سوال بسیاری از کاربران شبکه های 
مجازی این است که آیا بهتر نیست تمرکز 
مجلس و دولت به جای اجرای طرح صیانت 
یا فیلتر کردن واتساپ و اینستاگرام، برروی 
افزایش حملات سایبری و خسارت های 
چند هزار میلیاردی در این رابطه باشد؟ آیا 
وقت آن نرسیده که پدافند غیرعامل اعلام 
کند دلیل این همه حمله به زیرساخت های 
مهم کشور که مستقیم برروی زندگی مردم 
تاثیر می گذارد چیست؟ این سوالات از منظر 
اقتصادی و سیاسی  و  امنیتی، اجتماعی 
می تواند تاثیرگذار باشد، کما اینکه به طور 
شفاف شاهد این موضوع بودیم که با اختلال در 
سامانه های سوخت، هزاران نفر در صف بنزین 
بودند یا در موضوع هک شهرداری تهران، 
خدمات آن برای چند روز دچار اختلال شد. 
بدون تردید با همه اقدامات و هزینه هایی که 
در طول سال های گذشته برای این سامانه های 
صورت گرفته و مردم بسیاری از کارهای 
اداری و خدماتی خود را از طریق این سامانه ها 
دریافت می کنند، هرگونه حمله و باگ در این 
باره می تواند هزینه های هنگفت و خسارت های 

بزرگی را به کشور تحمیل نماید. 

استرون:  وحید  ملی-   آرمان 
دقیقه  چند  هنوز  گذشته  روز 
انتشار صحبت های غلامرضا  از 
نوری نایب رئـــیس کمیسیون 
اصل ۴۴ مجلس شورای اسلامی 
درباره لزوم اجرای طرح صیانت 
بر فضای مجازی و اینکه »مردم 
در انتظار فیلتر کردن واتس آپ 
نگذشته  باشند«  اینستاگرام  و 
بود که خبر حملــــه سایبری 
به سامانه شرکت صنایع فولاد 
خوزستان منتشر شد. هر چند 
که کارشناسان این شــــرکت 
اعلام کردند این حمله سایبری 
بدون خسارت بوده، اما کاربران 
شبکه های مجازی به این موضوع 
اشاره داشتند که وقتی نمی توان از 
فضای سایبری کشور، صیانت کرد، 
چطور می خواهند با اجرای قانون 
و محدودیت در فضای اینترنت، 

از حقوق کاربران محافظت کرد؟!

سقط غیرقانونی 
370000 جنین 

دبیر شورای راهبـــردی جمعیت 
استان تهران، درباره آمار سقط جنین 
غیر قانونی کشور گفت: سالانه ۳۷۰ 
هزار سقط در کشور داریم که اغلب 
آنها جنایی و غیر قانونی است و تنها 
حدود ۵ .۳ تا ۴ درصد این موارد مربوط 
به روابط خارج از عرف و باقی این موارد 
با انگاره هایی نظیر »ناخواسته بودن 
بارداری« و »بدون برنامه ریزی بودن 
بارداری« همراه هستند. صالح قاسمی 
با بیان اینکه اگر الگوی چهار فرزندی 
الگو رایج کشورها و کشور ما شود نرخ 
باروری به ۲. ۸ تا ۳ می رسد که می تواند 
مساله کشور ما را نیز تا حد زیادی 
مدیریت کند. این جمعیت شناس و 
پژوهشگر حوزه جمعیت در عین حال 
تاکید کرد: به لحاظ جامعه شناختی، 
مطرح شده است که الگوهای هشت 
فرزندی و ۱۰ فرزندی و بالاتر الگوهای 
درستی نیست. ۵۰ درصد تولدهای 
ثبت شده استان تهران در سال ۹۹ 

مربوط به فرزند اول بوده است. 

قبوض سنگین برای زلزله 
رکنا: در شرایطی که قاعدتا زلزله زدگان 
تمام نقاط کشور باید در دوره اسکان موقت، از 
معافیت پرداخت هزینه های آب و برق بهره مند 
شوند، برخی حادثه دیدگان زلزله سال ۹8 
مسجدسلیمان تاکید کرده اند که برای آنها 
قبوض سنگین آب و نوسازی واحد مسکونی 
صادر شده است. مجید جودی، معاون بازسازی 
و مسکن روستایی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
پرسیدیم و او نیز در پاسخ گفت: اساسا بعد 
از وقوع هر زلزله ای، ستاد مدیریت بحران 
هر استان که ریاست آن را استاندار برعهده 
دارد، باید با ارسال نامه ای به وزارت نیرو از این 
وزارتخانه بخواهد که در ایام اسکان موقت زلزله 
زدگان، برای ایشان معافیت هزینه آب و برق 
در نظر بگیرد، اما تا جایی که من حضور ذهن 
دارم، استاندار قبلی خوزستان این کار را انجام 
نداد و به همین دلیل، اکنون برای زلزله زدگان 
مسجدسلیمان قبض آب و برق صادر شده است. 

خطر خیزش دوباره کرونا 
ایسنا: یک اپیدمیولوژیست با اشاره به 
وضعیت کرونا در جهان و ایران، شرایط کرونا 
را شکننده تر از گذشته دانست و گفت: در حال 
حاضر کشور ما هم مانند برخی کشورهای 
دیگر، در معرض خطر خیزش موارد ابتلا و 
پیک است؛ بنابراین نظام سلامت باید آمادگی 
لازم را داشته باشد و تعداد تست ها و همچنین 
کنترل های مرزی اعم از هوایی و زمینی و ... 
افزایش یابد. دکتر حمید سوری افزود: بعد 
از اینکه اُمیکرون به عنوان واریانت غالب بر 
بسیاری از کشورها حاکم شد، طبیعتا به این 
دلیل که شدت بیماری کاهش یافته بود، موارد 
مرگ و بستری هم کاهش یافت، اما موارد ابتلا 
به  رغم اینکه نوساناتی داشت، در بسیاری از 
کشورها همچنان دیده می شود. به همین دلیل 
هرگز تا به حال از خاموشی اپیدمی از سوی 

مراکز معتبر دنیا صحبتی نشده است. 

 آمار سازمان غذا و دارو 
دقیق نیست

ایلنا: نایب رئیس انجمن داروسازان ایران با 
اشاره به توزیع ناعادلانه دارو در بین داروخانه ها 
گفت: در یکسال اخیر هزار و 400 داروخانه به 
13 هزار داروخانه موجود کشور افزوده شده 
است و در حالی که متأسفانه داروخانه ها از نظر 
کمی در حال افزایش بوده، اغلب آنها از تأمین 
دارویی مناسبی برخوردار نیستند. سید علی 
فاطمی در مورد استدلال وزارت بهداشت برای  
عدم واردات داروی خارجی که دارای مشابه 
ایرانی هستند، گفت: داروهای ایرانی از کیفیت 
بالایی برخوردار هستند اما باید این را هم در نظر 
گرفت که دارو ماشین نیست که مصرف کننده را 
مجبور کرد حتما از ایرانی آن استفاده کند. کما 
اینکه این داروی خارجی را هم در شبکه های 
غیر رسمی و زیرزمینی که به صورت قاچاق به 
دست می آوردند، بسیار خطرناک است، چراکه 
ممکن است این دارو تقلبی بوده و یا تاریخ 

مصرف آن گذشته باشد. 

۵ مورد ابتلا قطعی به وبا 
اداره  سرپرست  خبرنگاران:  باشگاه 
بیماری های منتقله از آب و غذای وزارت 
بهداشت گفت: پنج بیمار در کشور که قطعا به 
وبا مبتلا شده اند، شناسایی شدند. مسعودی فر 
گفت: بر اساس تعریف سازمان جهانی بهداشت 
طغیان زمانی اتفاق می افتد که به خاطر انتقال 
محلی موردی از بیماری وبا گزارش شود. به 
همین دلیل باید مراقب بود تا بیماری به وضعیت 
انتقال محله ای نرسد. افراد مبتلا به خاطر سفر به 
کشورهای همجوار به این بیماری مبتلا شده اند.

وزارت بهداشت هشدارهای مراقبتی و بهداشتی 
را به افراد و به ویژه مسافران داده است. 

دختر پروانه ای درگذشت 
رکنا: فاطمه جهان تیغ، دختر نوجوان 
پروانه ای«  بیماری  »با  که  سمنانی 
با  ما رفت. فاطمه  از میان  می جنگید، 
نقاشی هایش در مورد فرار مالیاتی شاهکاری 
را از خود به جای گذاشت که حرف چند ساله 
مردم ایران در مقابله با فرار مالیاتی و... است. 
در این ویدئو درد بیماران پروانه ای به تصویر 
کشیده شده است؛ این درد جان همه را به 

لب رسانده است. 

هوا گرم تر می شود
آرمان ملی: بر اساس اعلام اداره کل 
هواشناسی استان تهران، در استان تهران 
آسمانی صاف و گاهی ابری و در بعضی ساعت ها 
وزش باد شدید و خیزش گرد و خاک در مناطق 
مستعد و روند افزایشی دما پیش بینی می شود. 
بر اساس بررسی داده ها و نقشه های پیش یابی 
هواشناسی، وضعیت جوی استان تهران طی 
پنج روز آینده، آسمانی صاف در ارتفاعات 
گاهی کمی ابری، در بعضی ساعت ها همراه با 
وزش باد و گاهی وزش باد نسبتا شدید تا شدید 
به ویژه چهارشنبه )8 تیر( در نیمه  جنوبی و در 
مناطق مستعد با خیزش موقت گردوخاک 

پیش بینی می شود. 

»آرمان ملی« از یک مصوبه و یک تهدید در فضای سایبری کشور گزارش می دهد

صیانت از امنیت مردم یا فضای مجازی ؟صیانت از امنیت مردم یا فضای مجازی ؟

آرمان ملی: حج در راه است )1۶ تا 21 تیر( 
و میلیون ها زائر آماده سفر به عربستان سعودی 
برای انجام این مناسک اسلامی می شوند و 
عربستان نیز در پی یافتن راه هایی برای تسهیل 
انجام این فریضه از فرآیند ثبت نام تا دیگر 
مراحل، به کمک فناوری های جدید است. از 
زمانی که همه گیری کووید- 1۹ شروع شد، 
رویدادهایی که شامل تجمعات عظیم مردم 
می شود به دلیل نرخ بالای انتقال ویروس به 
موضوعی نگران کننده تبدیل شد و پس از آن، 
اقدامات پیشگیرانه برای محافظت از همه در این 
دوران سخت انجام شد که البته مراسم حج را نیز 
به شدت تأثیر قرار داد؛ در مراسمی که سالانه 
بیش از 2میلیون نفر شرکت می کردند، در سال 
2020 تنها به هزار نفر اجازه ورود تحت تدابیر 
شرایط سختگیرانه داده شد و در سال 2021 نیز 
اقدامات ایمنی سخت گیرانه تری اعمال شد و تنها 
افراد واکسینه شده مجاز به حضور در مراسم حج 
شدند. عربستان سعودی همچنین اپلیکیشن ها 
و روبات هایی را برای کمک به مردم در طول سفر 

حج آماده کرد تا میزبان افراد بیشتری باشد، 
اما استقبال به اندازه قبل از همه گیری نبود. با 
این حال، امسال با بهبود شرایط یک میلیون 
زائر برای انجام فریضه حج به این کشور سفر 

خواهند کرد. 
 سامانه مطوف 

دکتر »عبدالفتاح مشاط« ـ معاون وزیر حج 
عربستان سعودی ـ به روزنامه الشرق الاوسط 
گفت: چندین فناوری برای حج امسال به کار 
گرفته شده است. این وزارتخانه فناوری جدیدی 
به نام »مطوف« )Motawif( را توسعه داده 
که در آن شهروندان برخی کشورها می توانند 
برای شرکت در قرعه کشی انتخابی حج اقدام 
کنند. این برنامه به زائران ساکن در آمریکای 
شمالی )ایالات متحده و کانادا(، اروپا و استرالیا 
اختصاص داده شده است تا به آن ها کمک 
کند »تاییدیه های بدون نیاز به واسطه« را 
دریافت کنند، در این صورت بیش از 30 درصد 
از هزینه های آن ها کاسته می شود. وزارت حج 
عربستان با اختصاص وب سایتی به این برنامه، 

از اتباع آمریکای شمالی، اروپا و استرالیا دعوت 
کرده بود در این سایت ثبت نام کنند تا در صورت 
برنده شدن در قرعه کشی الکترونیکی، فرآیند 
صدور مجوز سفر آن ها به عربستان با سرعت و 
هزینه کمتری انجام شود. درحال حاضر، ثبت نام 
و قرعه کشی در این سامانه برای حج 2022 
تمام شده و شرکت کنندگان در این قرعه کشی 

می توانند نتیجه را مشاهده کنند. 
 شرایط قرعه کشی و دو نرخی شدن حج 
با  حج  در  حضور  فرآیند  نیز  عرب نیوز 
قرعه کشی را این گونه شرح داده است: زائران این 
کشورها پس از ثبت اطلاعات شخصی و مدارک 
رسمی، از جمله گذرنامه و گواهی واکسیناسیون 
مورد نیاز برای کووید- 1۹، سپس وارد فرآیند 
قرعه کشی شده و فرآیند پرداخت آنلاین را 
تکمیل می کنند. پس از آن درخواست ها برای 
صدور روادید با مشورت مرکز اطلاع رسانی 
وزارت حج و عمره به وزارت امور خارجه ارسال 
می شود. این مراحل بدون هیچ واسطه خارجی 
انجام می شود و علاوه بر تسهیل شرایط، تاثیر 
مثبتی بر کاهش هزینه های زائران خواهد داشت. 
عربستان درحالی برای جذب زائر با قرعه کشی 
به حج، اقدام کرده که افزایش هزینه  خدمات در 
حج امسال تا حدود یک هزار و ۶00 دلار بیشتر 
از دوره های پیشین، باعث شده برخی زائران 
از حضور در مناسک حج امسال انصراف دهند. 
میانگین قیمت حج امسال به حدود 4۵00 دلار 
می رسد. مقامات حج ایران نیز چندی پیش 
اشاره کردند برخی کشورهای افریقایی به دلیل 
افزایش هزینه ها از حج انصراف داده اند. رئیس 
سازمان حج و زیارت ایران همچنین گفته است: 
به علت انصراف حجاج برخی کشورها از مقامات 
عربستان خواسته در سهمیه حج ایران بازنگری 
کند تا زائران بیشتری از ایران در مراسم حج 

امسال شرکت کنند. 

عربستان قصد دارد با سیستمی جدید، به تقاضای زائران پاسخ بدهد 

اعـــزامبهحـــجباقرعــهکشــی
  در سامانه »مطوف« شهروندان برخی کشورها می توانند برای شرکت در قرعه کشی انتخابی حج اقدام کنند

    نمایندگان مجلس در شرایطی همچنان به دنبال طرح صیانت از فضای مجازی و فیلترکردن هستند 
که حملات سایبری به زیر ساخت های اینترنتی کشور  خسارات زیادی به اقتصاد   زده  است

قول عراقی ها برای 
حذف روادید اربعین

وزیر کشور گفت: امیدواریم با لغو 
روادید که مقامات عراقی قول آن 
را دادند مشکلی بابت صدور روادید 
نداشته باشیم. احمد وحیدی در 
جلسه ستاد اربعین با بیان اینکه همه 
دستگاه ها برای اجرای هرچه بهتر 
مراسم اربعین آماده شده اند، گفت: 
دستگاه های اجرایی مختلفی همچون 
ستاد اجرای فرمان امام، هلال احمر 
و دیگر نهادها مسئولیت های مختلفی 
در اربعین دارند. موضوعات مختلفی 
در این جلسه مورد بحث قرار گرفت. 
موضوع اسکان زائران و موضوع حمل 
و نقل آنان از موضوعات مورد بحث در 
این جلسه بود همچنین پیشنهاداتی 
در مورد رعایت بهداشت در مسیر 
اربعین و درمان زائران مطرح گردید. 
وی با تاکید بر اینکه پیش بینی کردیم 
که همه زائران یک دوز یادآور را تزریق 
کنند؛ اظهار کرد: آن دسته از زائران 
که دوز دوم زده یا دوز سوم را پیشتر 
تزریق کرده اند برای تکمیل چرخه 
واکسیناسیون خود دوز یادآور را 
تزریق کنند. امیدواریم با لغو روادید 
که مقامات عراقی قول آن را داده اند 
مشکلی بابت صدور روادید نداشته 

باشیم. 

برخورد با لایوهای 
غیراخلاقی 

سخنگـــوی انتظامی کشور از 
دستگیری بیش از ۱۴ هزار نفر از 
مخلان نظم و آرامش بازار از ابتدای 
سالجاری تاکنون خبر داد و گفت: 
پلیس فتا برابر قانون مطبوعات و 
قانون مجازات اسلامی با لایوهای غیر 
اخلاقی و محتواهای نامناسب تولید 
شده در شبکه های اجتماعی از جمله 
اینستاگرام نیز برخورد می کند. سردار 
مهدی حاجیان به انتشار فیلم های 
ضبط شده با دوربین های مداربسته 
و گوشی های موبایل هشدار داد و 
افزود: برابر قانون مطبوعات هر فردی 
که اقدام به انتشار تصاویر دیگران 
کند، مرتکب عمل مجرمانه شده و 
مجازات می شود. گاهی دیده شده 
که سرقتی رخ می دهد و تصاویر آن با 
دوربین مداربسته ضبط شده و منتشر 
می شود که این اقدام ممکن است 
موجب هتک حرمت افرادی شود 
که چهره شان در فیلم مشخص شده 
است. این اقدام جرم انگاری شده است. 


